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A Kamara i m fccrlés tisztázását Kéri 
a vásárlási könpccskck nguébeo 

migen fcxttlclhkeftef lehel Köiiqv neikoi vásárolni 
(A Délmagyarország munkatársától) A ka-

mara kedden este értekezletre hívta össze a ke-
reskedőket, hogy a vásárlási könyvekkel kap-
csolatban felmerült kérdéseket megvitassa. Dr. 
Koesondy Gyula miniszteri biztos vázolta azt 
a nagy munkát, amit a kereskedőknek és ipa-
rosoknak a rendelet végrehajtásával kapcso-
latban végezniök kell. Dr. Demény Alajos fő-
titkár az összes részletkérdéseket felölelő elő-
adásban foglalkozott a kérdéssel. Előadásához 
számosan hozzászóltak. A vita eredményeként 
a kamara a következő kérdések sürgős tisztá-
zását kérií 

1 Sürgősen rendezni kell a tanulóifjúság 
Vásárlási köriyvekeskével való ellátását abban 
az esetben, ha a tanuló szüleitől távol tartóz-
kodik. 

3. Rendezni kell az egyesületi, gyári, üzemi, 
közös vásárlások kérdését. 

3. 2 vásárózó iparosoknál indokolt a for-

galom lebonyolítása érdekében könnyítéseket 
tenni.. 

4. El kell dönteni, hogy a katonai vásárlá-
sok katonai egyének részéről a rendelet hatá-
lya alá tartoznak-el 

5. Szabályozni kell a háziiparosok és a be-
dolgozó iparossegédek vásárlásának kérdését-

fi. Szeged szempontjából fontos, hogy a ka-
tonai közigazgatás alá eső területeken is mi-
előbb bevezessék a vásárlási könyvecskéket 

Vásárlási könyv nélkül 
az alábbi ruházati cikkek árusithatókj 

bőrkesztyű, bundák, ha a szőrme kivül van 
(szőrmebélésü kabát nem), cellofánkabát, csipke, 
fátyol (fátyoláru, méteráru is), férfigallér, fűző, 
gomb, ernyő, harisnyatartó, hímzések, kézimunka, 
melltartó, imi6slináru (méteráruban is), nyakken-
dő, nyaksál, szalag, tüll, zsinór, öv, kalap, sapka, 
zsebkendő musslinból. takarók, strand- és fűrdő-
cipők, szőnyegek (futószönyegek is), paplan, mat-
rac. 

Vissza kell álillanl 
a szegedi klinikák 800 ágoas keretet 

A Kllniftáh lerrűakált 480-as ágyszámmal nem ludfák biztosítani 
o betegek elbelgezeset — Yalamennoi Intézet teljesen tele von, na-
ponta utasítják el a jelentkezők csoponfalt - Helyet kell biztosi* 

toni o felszabadult Délvidékről jelentkező hetedek számára 
(A Délmagyarorssdg munkatársától) A tör-

vényhatóság legutóbbi közgyűlésén nyilvános-
ságra került a lényegesen redukált ágylét-
számmal működő szegedi egyetemi klinikák 
helyzete, amelyek férőhely hiányában a legne-
hezebb küzdelmet folytatják, hogy biztosíthas-
sák a betegek gyógyítását. A törvényhatóság 
közgyűlése egyhangúlag kimondotta, hogy fel-
terjesztéssel fordul a kultuszminiszterhez és 
kéri a nőgyógyászati, illetve szülészeti, vala-
mint a gyermekgyógyászati klinika ágylétszá-
mának sürgős felemelését. Szükség van azon-
ban valamennyi szegcdi klinika helykénlésének 
megoldására, mert 

ma már olyan túlzsúfoltság mutatko-
zik, olyan nagy számban jelentkeznek 
állandóan felvételre váró betegek, hogy 
a klinikák a legnagyobb erőfeszítés 
mellett sem tudják teljesíteni ebből a 

szempontból hivatásukat. 

A" Kelyzet napról-napra rosszabbodik, mert hi-
szen s megállapított ágylétszám még Szeged 
eddigi Hatókörzetére nézve is szűknek bizo-
nyult, most pedig 

Itt van a vissaatért Délvidék is ahon-nan napról-napra egyre nagyobb szám-ban jelentkeznek felvételre gyógyításra váró betegek. 
A Délvidék visszatérése új feladat elé állítja 
o szegedi klinikákat és jelentőségüket még job-
ban kiemeli, éppen ezért halaszthatatlanul süt-
aős, hogy visszaállítsák a szegedi klinikák Hz 
é» előtti keretét 

A szegedi klinikákat 

eredetileg 800 ágyra épittHék ren-
dezték be. 

Rauel a férőhellyel kezdték m*« nagyszerű 
működésüket, mig azután a krízis és « nagy 
9ye*ea*ággal és sokszor elhamarkodottan ke-
tésatiilvitt lebontások idején 

« 

4 8 0 - i s csökkentették a z o r v o k izóniát 

Annakidején még ezért a majdnem felére re-
dukált ágylétszámért is közelharcot kellett 
vívni, mert mint emlékezetes, azokban az élvek-
ben a klinikák leállltiísának veszélye is fenye-
getett. Az intézetek Immár majdnem 10 éve 
ezzel a majdnem felére redukált 480 ágyas lét-
számmal működnek és eddig is csak a legna-
gyobb megfeszítések árán tudtak eleget tenni 
az egyre fokozódó jelentkezéseknek, most pedig 

a Délvidékről jelentkező betegekkel 
egyenesen megoldhatatlan helyzet előtt 

állanak. 
Napról-napra mindegyik klinika egyenként 
10—13, sőt 20 olyan beteget is el keU, hegy 
utasítson, akinek intézeti kezelésére feltétóa-
nül szükség van- A mai helyzetben kénytele-
nek lázas, súlyos állapotban lévő betegeket el-
utasítani, mert minden ágy kétszeresen is fog-
lalt, A helyzet további súlyosbbodásával kel) 
számolni, mert nyilvánvaló, hogy amikör majd 
megszűnik a záróvonal a felszabadított terüle-
tek határán, még nagyobb tömegekben érhet-
nek majd Szegedre a világhírű intézetekben 
gyógyulást kereső bácskai és bánáti betegek. 
Ezeket » betegeket feltételnül el heU helyezni 
a szegedi klinikákon, fontos országos érdek 
parancsolja tehát, hogy sürgősön emeljék fel. 
illetve álUtsák vissza a régi 800-os ágyszámot. 

A szegedi klinikákon jelenleg a helyzet a 
következő (zárójelbe tettük az eredetileg meg-
állapított ágyszámot): 

gyermekklinika 55 ágy (100), 
szülészeti klinika 109 ágy (140), 
belgyógyászati klinika TI Agy (140), 
sebészeti klinika 73 ágy (140). 
S i tehát M0 ágyat jelent, míg » 4W-as ke-

rethői fennmaradó m ágyon a diagnosztikai. 
a bőrgyógyászati és elmegyógyászati klinika 
osztozkodik. 

A tíz áv előtt majdnem felére redukált ke-
retet először a nőgyógyászati és szülészet! kli-
nika tfidntt tágítani, amikor a kultuszminisz-
ter dr, Batizfalvy János professzor indokolá-
sára 1941. január elsejéig 23 ággyal emelte fel 
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a redukált számot január elsejétől pedig 20 
ágyas emelést engedélyezett. A krízis éveiben 
országszerte keresztülvitt klinikai csökkentések 
ügyét tavaly szóvátették a képviselőházban is 
és rámulattak különösen arra, hogy a meg-
felelő számú szülőágyak hiánya igen súlyos ká-
rokat jelent A felszólalások után Hóman Bá-
lint kultuszminiszter bejelentette, hogy 50 ágy-
gyal felemeli a budapesti szülészeti klinikák 
keretét, nemsokkal később történt, hogy továb-
bi, 23, illetve 20 ágy részére biztosított fedeze-
tet az egyetemi költségvetésben a szegeiji nő-
gyógyászati klinika részére. A helyzet azéta 
azonban tovább súlyosbhodott és 

ma már egyik szegedi klinika serei 
tudja kielégíteni a jelentkező betegek 

feltétlenül szükséges elhelyezését 
Több klinikán igen sűrűn előfordul, hogy kény-
telenek a megállapított költségvetési keretet 
átlépni és kénytelenek a redukált ágylőtszá-
mon felül le felvenni olyan betegeket, akiknek 
gyógykezelése elengedhetetlen, vagy akikre aí 
elutasítás egyenesen életveszéllyel járna• Je-
lenleg például 

valamennyi szegedi klinika nemcsak 
teljesen tele van, hanem még azon-
felül is el kellett helyezni súlyos álla-

potban jelentkező betegeket 
Napról-napra előfordul, hogy egy-egy olyan 
életveszélyes állapotban jelentkező beteg érde-
kében szinte közelharcot kell vívni, akinél a 
gyors klinikai kezelés még megmentheti a be-
teg életét. Az ambulanciákról csoportosan 
kénytelenek elutasítani a betegeket, sokszor 
még a lázas állapotban jelentkezőket, vagy a 
sújyos szívbetegeket sem tudják elhelyezni. 
De az egyes klinikákról is csak a legnagyobb' 
nehézségek árán, több napos várakozás .után 
tudják átküldeni a betegeket egyik, vagy má-
sik intézetbe, például a sebészetre, araikor mű-
tétet kell elvégezni. 

Nagy nehézségekkel küzd álandóan a gyer-
mekklinika, amely képtelen 55 ágyon elhelyez-
ni a jelentkező gyermekeket, Sok halaszthatat-
lan esetben itt is át kell lépni az engedélyezett 
létszámot. Teljesen hasonló a helyzet a belgyó-
gyászati klinikán is, ahol felére csökkentették 
az ágylétszáraot és ahol a legnagyobb közijei-
met folytatják, hogy legalább azoknak juttas-
sanak ágyat,, akiknek elutasítása életveszéllyel 
járna. Igen nehéz a helyzet a sebészeti klinikán 
la, ahol halaszthatatlanul sürgős legalább a ré-
gi keret visszaállítása, de ezenfelül külön fon-
tos és feltétlenül megoldásra váró problémát 
jelent az ort-, fül-, gégeosztály végleges meg-
szervezése és biztosítása. 

Már a Délvidék felszabadításának első 
napjaiban is csoportokban 'érkeztek betegek 

Horgosról, Szabadkáról, Magyarkani-
zsáról é« Zentárói, 

akiknek éppen állapotuk súlyossága miatt 
adott a katonai közigazgatás a záróvonal át-
lépésére engedélyt és akiket természetesen min-
den körülmények között fel kellett venni 0 sze-
gedi klinikára. 

Ezekből az adatokból és tényekből ie nyil-
vánvaló, hogy halaszthatatlan valamennyi sze-
gedi klinika égj/létszámának sürgős kibővítése, 
illetve legalább a tízév előtti 800-as ágylétszám 
visszaállítása. Nyilvánvaló, hogy amikor a 
normális forgalom visszaáll Szeged és a Bács-
ka-Bánát között, még az az ágyszám is kevés-
nek fog bizonyulni. Szeged szempontjából & 
legnagyobb fontosságú kérdést jelenti a klini-
kai gyógykezelés zavartalan biztosítása, éppen, 
ezért minden illetékes tényezőnek mindent el 
keB követnie országos szempontokra való fi-
gyelemmel is, hogy » legrövldbb időn belül 
megnyissák azokat az ágyakat, amelyek kez-
dettől fogva rendelkezésre állanak és amelyek 
ma ia bőröndéivé és felszerelve várják hivatá-
suk betöltését. 


